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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
06. november 2023

1.   Godkendelse af referat fra sidste møde

Sagsfremstilling
Godkendelse af referat fra sidste møde i BYFORA styregruppen den 14. august 2023 i Skjern.

Indstilling
Det indstilles, at referatet godkendes.

Bilag
Referat fra BYFORA styregruppens møde den 14. august 2023

Beslutning
Godkendt.
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
06. november 2023

2.   Godkendelse af dagsorden

Sagsfremstilling
Godkendelse af dagsordenen

Indstilling
Det indstilles, at dagsordenen godkendes.

Beslutning
Godkendt.
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
06. november 2023

3.   Prioritering af bymidteprojekterne

Sagsfremstilling
Opfølgning på Bymidte projekterne i centerbyerne i Videbæk, Tarm, Skjern og Ringkøbing.

På sidste møde blev det besluttet at indstille følgende prioritering til administrationen i
Ringkøbing-Skjern Kommune:

◦ Tarm
◦ Videbæk
◦ Ringkøbing
◦ Skjern (som stadig er i en afklaringsfase om et eventuelt projekt)

Prioriteringen tages op igen i efteråret 2024, da projektafklaringerne over tid kan afstedkomme
forskydninger. Det drøftes, hvorvidt der er ændringer fra de enkelte byer, der gør, at prioriteringen
skal tager op igen.

I nærværende møde drøftes en status i arbejdet.

Indstilling
Til orientering.

Beslutning
Tarm Udviklingsforum arbejder på deres bymidteprojekt med henblik på, at fase 1 (køb af ejendom)
gennemføres i 2023.

Leder af Ekstern udvikling i Ringkøbing-Skjern Kommune, Marianne Møller foreslår, at projektet bliver
forelagt Erhvervs-, Klima- og Arbejdskraftudvalget til orientering i forbindelse med den årlige
afrapportering på Byforamidlerne i januar 2024. Det er et godt eksempel på, hvorledes centerbyerne
samarbejder om at prioritere projektmidlerne (bevilget af både stat og kommune), og hvordan de
ligeledes formår at geare ressourcerne. Administrationen indkalder formanden for Tarm
Udviklingsforum Steen Rosby til udvalgsmødet, som foregår den 22. januar 2024 kl. 8.00.
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
06. november 2023

4.   Stier i Ringkøbing-Skjern Kommune

Sagsfremstilling
 

Vi drøftede på sidste møde stisystemer i Skjern ud fra oplæg fra deltagerne fra Skjern. Det giver
anledning til en mere principiel drøftelse af, hvordan vi som udviklingsfora forholder os til arbejdet
med etablering og vedligeholdelse af stisystemerne i centerbyerne.

Ringkøbing-Skjern Kommune har overfor styregruppens formand tilkendegivet, at kommunen vil
fastlægge, hvilke stier, kommunen fremover skal vedligeholde, hvilke stier Udviklingsfora (og
eventuelt andre) skal vedligeholde og hvilke stier, der kan være et samarbejde omkring
vedligeholdelsen.

Dette arbejde gennemføres i foråret 2024. Byfora er velkommen til at komme med input til dette
arbejde.

Emnerne omkring stisystemerne kan være:

Hvad er principperne for, hvornår en sti er kommunal og hvornår den er drevet/ejet af en forening
eller en privat virksomhed/person?

Hvad er principperne for kommunalt tilskud til etablering af stier, som ikke er 100% kommunale?

Hvem er ansvarlig for vedligeholdelse af stierne, hvorunder hvordan kan kommunen støtte den
enkelte forening i deres arbejde med vedligeholdelsen?

Hvilke forsikringer skal der tegnes? ( ved uheld, for de frivillige, andre?)

Og som drøftet sidst (og aftalt medtages i næste møde): Vedligeholdelsesopgaverne - en udfordring
for frivilligheden generelt.

Indstilling
Til drøftelse.

Beslutning
Det blev besluttet at bede administrationen om at afklare de rejste spørgsmål og at bede relevante
fagpersoner deltage i det næste styregruppemøde til en drøftelse af:

1. Rollefordelingen imellem kommunen og den enkelte centerby i forbindelse med etablering af
stier, vedligeholdelse af stier, tilskud til  drift af stier etc.

2. Forsikringsmæssige forhold: de frivilliges arbejde, uheld etc.
3. Sidst: Vedligeholdelsesopgaven i byerne generelt. Det kan være en stor opgave at løfte.
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
06. november 2023

5.   Indlandsturisme

Sagsfremstilling
I tema drøftelsen med Skjern Udviklingsforum i august mødet besluttede vi at arbejde med
indlandsturisme, herunder hvordan vi styrker det til gavn for centerbyerne på indersiden af
Ringkøbing Fjord.

Formanden foreslår, at drøftelsen påbegyndes, når Destination Vesterhavet har ansat en ny direktør,
og at vedkommende så inviteres med i det første mulige møde i 2024 til gensidig inspiration og aftale
om, hvordan vi kommer i gang.

Indstilling
Til drøftelse.

Beslutning
Formandens forslag blev vedtaget. Styregruppen inviterer den nye direktør til foråret.
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
06. november 2023

6.   Centerbyernes individuelle styrker og potentialer

Sagsfremstilling
I det seneste møde i Skjern besluttede vi at igangsætte drøftelsen af de fem centerbyers individuelle
styrker og potentialer. Formanden foreslår, at vi indledningsvis drøfter processen for, hvordan vi
griber det an, inden vi dykker ned i selve temaet. 

Indstilling
Til drøftelse.

Beslutning
Det blev besluttet, at den enkelte centerby drøfter egne styrker og potentialer i egen bestyrelse for at
være klar til at indgå i en dialog med Planafdelingen i et møde den 27. november. Her drøftes
overskrifterne til beskrivelse af den enkelte centerby i arbejdet med den nye kommuneplan. Den
enkelte by kan komme med forslag til beskrivelse af deres by. Beskrivelsen vil i udkast efterfølgende
indgå i arbejdet med den nye kommuneplan.

Det enkelte styregruppemedlem sætter selv holdet på 1-3 deltagere, som repræsenterer byen i
mødet med Planafdelingen den 27. november.
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
06. november 2023

7.   Orientering fra Planområdet

Sagsfremstilling
Planafdelingen orienterer om aktuelle projekter i afdelingen.

Indstilling
Til orientering.

Beslutning
Leder af Planafdelingen, Ann Elisabeth Bjerrehøj, orienterede om arbejdet med den nye
kommuneplan og forberedelserne til Byrådets prioriteringsdrøftelse af VE-anlæg næste forår. 
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
06. november 2023

8.   Orientering fra Ekstern Udvikling

Sagsfremstilling
Afdeling Ekstern Udvikling giver en orientering om aktuelle projekter i afdelingen.

Indstilling
Til orientering.

Beslutning
Forslag til udvidet rapportering fra BYFORA: Hvordan forløber et konkret projekt (se beslutning fra
pkt. 3 )
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
06. november 2023

9.   Orientering fra byerne

Sagsfremstilling
Gensidig information fra centerbyerne er udsendt på mail, hvorfor punktet anvendes til eventuelle
spørgsmål til de fem byers gensidige information. 

Indstilling
Til orientering.

Beslutning
Drøftet.
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
06. november 2023

10.   Dato og sted for møderne det kommende år

Beslutning
Møde 1 i 2024: Mandag den 5. februar 2024 i Videbæk kl. 14.00 –17.00

Møde 2 i 2024: Mandag den 19. august 2024 i Hvide Sande kl. 14.00 -
17.00

Møde 3 i 2024: Mandag den 11. november 2024 i Ringkøbing kl. 14.00 .
17.00
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
06. november 2023

11.   Eventuelt

Sagsfremstilling
Opfølgning på, hvordan BYFORA repræsenteres i det nye Kunstråd. I det seneste møde blev vi ikke
helt færdige - eller helt klare på, hvad vi besluttede.

Beslutning
Kort drøftelse af BYFORA´s etablering af en kunstgruppe, som supporterer BYFORA's repræsentant i
Ringkøbing-Skjern Kommunes nye Kunstråd.

Kunstgruppen sammensættes af medlemmer fra de lokale udviklingsfora. Medlemmerne er:

Ringkøbing: Karsten Rasmussen

Tarm: Steen Rosby

Skjern: Lars Foged

Videbæk: Peter Vennevold

Hvide Sande: Hanne Jensen

 

 

Side 12



1 REFERAT FRA BYFORA STYREGRUPPENS
MØDE DEN 14. AUGUST 2023



BYFORA FOR CENTERBYERNE

FOR

RINGKØBING-SKJERN KOMMUNE

 

 

REFERAT FRA MØDET

MANDAG DEN 14. AUGUST 2023, KL. 14:00

SKJERN

Side 14



Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
14. august 2023
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4. Orientering fra Planområdet 5
5. Orientering fra Ekstern Udvikling 6
6. Orientering fra byerne 7
7. Dato og sted for møderne det kommende år 8
8. Eventuelt 9
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
14. august 2023

1.   Godkendelse af referat fra sidste møde

Sagsfremstilling
Referat fra sidste møde i Ringkøbing den 6. februar 2023

Indstilling
Det indstilles, at referatet godkendes.

Bilag
Referat fra BYFORA styregruppemødet den 6. februar 2023 i Ringkøbing

Beslutning
Referatet blev godkendt.
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
14. august 2023

2.   Godkendelse af dagsorden

Indstilling
Det indstilles, at dagsordenen godkendes

Beslutning
Dagsordenen blev godkendt.
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
14. august 2023

3.   Midler til bymidte projekter i centerbyerne
22-021364

Sagsfremstilling
Ringkøbing-Skjern Kommune har søgt og fået bevilget 923.000 kr. til bymidte-projekter. Beløbet
udgør 60% af en samlet bevilling, hvor forudsætningen er, at kommunen bidrager med 40%.  Sagen
blev drøftet på mødet d. 6.februar 2023.
Der har efterfølgende været møde d. 25. maj med deltagelse af formændene fra Skjern, Tarm,
Videbæk og Ringkøbing samt repræsentanter fra administrationen.

Administrationen har fremsendt yderligere beskrivelse af vilkårene for tildeling af midler fra puljen
og  afklarer den videre procedure med Økonomiudvalget. Det blev i mødet besluttet, at de fire
udviklingsfora hver især skulle finde frem til, hvilket projekt man ønsker at byde ind med og sende
dem til sekretæren.

Sagen har været behandlet i Økonomiudvalget den 27. juni 2023. Økonomiudvalget følger
administrationens indstilling om, at centerbyerne medvirker med restfinansieringen via deres
kommunale udviklingspulje, da de 923.000,00 kr. udgør 60 % af den samlede bevilling. Det
forudsættes at kommunen bidrager med 40 % af tilskuddet. Økonomiudvalgets indstilling
videresendes til Byrådet.

I mødet her drøftes centerbyernes forslag. Centerbyernes forslag til bymidteindsatser besluttes
endeligt af administrationen.

Se referat fra Økonomiudvalgets møde den 26. juni, som er vedhæftet. 

Centerbyernes forslag til projekter er vedhæftet.

 

 

Indstilling
Til drøftelse.

Bilag
Referat pkt 5 Økonomiudvalget den 27. juni 2023
Centerbyernes ideer til bymidteprojekter - Til dagsordenen den 20230814.docx

Beslutning
Styregruppen blev enige om at indstille følgende prioritering til administrationen i Ringkøbing-Skjern
Kommune:

1. Tarm
2. Videbæk
3. Ringkøbing
4. Skjern (som stadig er i en afklaringsfase om et eventuelt projekt)

Prioriteringen tages op igen i efteråret 2024, da projektafklaringerne over tid kan afstedkomme
forskydninger.
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
14. august 2023

4.   Orientering fra Planområdet

Sagsfremstilling
Planafdelingen orienterer om aktuelle projekter i afdelingen.

Indstilling
Til orientering.

Beslutning

1. BYFORA inviteres til at give input til den nye kommuneplan.
2. Helhedsplansarbejdet for Hvide Sande påbegyndes ultimo oktober 2023
3. Der arbejdes med nye lokalplaner flere steder i kommunen i forhold til både erhvervs- og

boligområder.
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
14. august 2023

5.   Orientering fra Ekstern Udvikling

Sagsfremstilling
Afdeling Ekstern Udvikling giver en orientering om aktuelle projekter i afdelingen - herunder status
omkring et potentielt nærhospital i Ringkøbing-Skjern Kommune.

Indstilling
Til orientering.

Beslutning

1. Det er tid for opfølgning på politik- og handlingsplaner. Opfølgningen tilgår de politiske udvalg
primo oktober.

2. Landdistriktsrådet afholder temaeftermiddag den 6. september i Vorgod-Barde Hallen. BYFORA
er velkommen til at være med.
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
14. august 2023

6.   Orientering fra byerne

Sagsfremstilling
Gensidig information fra centerbyerne er vedhæftet punktet her, hvorfor punktet anvendes til
eventuelle spørgsmål til det indsendte.  

Bilag
Status Tarm og Skjern
Status for RUF - Første halvår 2023
Hvide Sande - opdatering august 2023

Beslutning
Udover den fremsendte orientering byerne imellem, redegjorde Lars Foged for bestræbelserne for at
genetablere en lægepraksis i Skjern. 

Tarm afholder indvielse af det nye skateranlæg søndag den 27. august.
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
14. august 2023

7.   Dato og sted for møderne det kommende år

Sagsfremstilling
Dato og sted for kommende møder:

 

Mandag d. 6. november 2023 i Tarm kl. 14.00 -18.30

Mandag d. 5. februar i Videbæk 2024 kl. 14.00 –18.30

Møde 2 i 2024: Forslag om den 12. august kl. 14.00 - 18.30 i Hvide Sande

Beslutning
Vedtaget
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
14. august 2023

8.   Eventuelt

Beslutning
Temaer til næste møde:

Umiddelbart efter styregruppemøde blev der gennemført et møde med Skjern Udviklingsforums
bestyrelse inden en fællesspisning. Skjern Udviklingsforum kom med et oplæg omkring stier i
kommunen, herunder de vedligeholdelsesudfordringer der opstår, når de er etableret. Skjern
Udviklingsforum opfordrede ligeledes til at sætte fokus på turismepotentialer i kommunen - og
udbredelse af tilbud til turisterne andre steder end ved Vesterhavet. 

Punkter til næste møde:

1. Centerbyernes individuelle styrker og potentialer
2. Indlandsturisme
3. Vedligeholdelsesopgaverne - en udfordring for frivilligheden generelt.
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BYFORA FOR CENTERBYERNE

FOR

RINGKØBING-SKJERN KOMMUNE

 

 

REFERAT FRA MØDET

MANDAG DEN 6. FEBRUAR 2023, KL. 14:00

RINGKØBING STATION, NØRREDIGE 3A, 6950 RINGKØBING
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Ringkøbing-Skjern Kommune
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Fraværende:
ingen

INDHOLDSFORTEGNELSE:

1. Godkendelse af referat fra sidste møde 2
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7. Orientering om Ringkøbing-Skjern Kommunes klimahandlingsplan 8
8. Bymidteprojekter i centerbyerne 9
9. Folketingets beslutning om et nærhospital i Ringkøbing-Skjern Kommune 10
10. Orientering fra byerne 11
11. Orientering fra Planområdet 12
12. Orientering fra Ekstern Udvikling 13
13. Dato og sted for møderne det kommende år 14
14. Eventuelt 15
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
06. februar 2023

1.   Godkendelse af referat fra sidste møde

Sagsfremstilling
Referat fra møde i Hvide Sande den 7. november 2022

Indstilling
Det indstilles, at referatet godkendes

Bilag
Referat fra byforas styregruppemøde den 7. november 2022 webtilgængelig

Beslutning
Godkendt.
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
06. februar 2023

2.   Godkendelse af dagsorden

Indstilling
Det indstilles, at dagsordenen godkendes

Beslutning
Godkendt.
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
06. februar 2023

3.   Synliggørelse af BYFORA's arbejde
23-002754

Sagsfremstilling
Som et resultat af Temadagen d. 5.10. 2022 blev det aftalt, at BYFORA's arbejde skal synliggøres
mere overfor borgere i Ringkøbing-Skjern Kommune. Det kommer i praksis til at ske ved, at BYFORA
fremover vil indgå i listen over råd og nævn på kommunens hjemmeside. Se:
www.rksk.dk/om-kommunen/raad-naevn-syn-og-kommissioner

Her vil der være en kort omtale af BYFORA (historie, formål, opbygning, medlemmer m.v.) samt 
referater fra møder ca. et år tilbage. Endvidere vil BYFORA's arrangementer, som f.eks. temadagen i
Remisen i Skjern den 5. oktober 2022 blive omtalt her, ligesom der her informeres om BYFORA
puljen, som administreres af de enkelte udviklingsfora. Endelig vil der være et link til de fem
udviklingsforas egne hjemmesider. På mødet vises opbygningen, som den ser ud nu, og det er muligt
fortsat at komme med input.

Indstilling
Til drøftelse 

Beslutning
Godkendt. Ønsker om opdateringer/justeringer mv. meddeles sekretæren.
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
06. februar 2023

4.   Forslag om ny mødeform i BYFORA

Sagsfremstilling
 

Formålet med den kommunale støtte til BYFORA er:
• At opnå en styrkelse af Ringkøbing, Skjern, Videbæk, Tarm og Hvide Sande som centerbyer
   rummende ca. halvdelen af kommunens befolkning.
• At fremme dialog og samarbejde internt i centerbyerne og mellem centerbyerne.
• At udvikle og gennemføre konkrete projekter, som styrker centerbyerne.
• At skabe samfinansiering mellem private og offentlige parter – hvor muligt.
• At skabe et fælles forum de 5 centerbyer imellem til fremme af samarbejde og gensidig
   inspiration
• At tilbyde kommunen at være dialogpartner om udvikling af byerne
• At opfordre til samskabelse byerne imellem

BYFORA's mødeform blev fra begyndelsen af aftalt til at være et to-timers møde pr. kvartal. Det har
nu fungeret i nogle år i de fem centerbyer på skift.

Formanden forslår, at mødeformen drøftes og eventuelt udvides med en dialog med den lokale
styregruppe i den centerby, hvor mødet afholdes. Dette kunne foregå som det første punkt på
dagsordenen.

Formanden har drøftet ideen med formanden for Landdistriktsrådet, hvor denne mødeform har været
praksis i årevis. Erfaringen er, at det styrker samarbejdet og i særdelehed informationsniveauet
omkring de sejre og udfordringer, som den enkelte by arbejder med.

Landdistriktsrådets formand og fast medlem af BYFORA styregruppen, Bjarne Svendsen, fortæller om
erfaringerne fra Landdistriktsrådet. 

 

Indstilling
Til drøftelse.

Beslutning
Landdistriktsrådets formand Bjarne Svendsen orienterede om praksis og de gode erfaringer fra
Landdistriktsrådets møder, hvor de lokale inviteres til erfaringsudveksling i den by, hvor mødet
afholdes: Dialogen giver mulighed for at vende sejre og udfordringer direkte med rådsmedlemmerne.

BYFORA besluttede at afprøve en lignende model efter følgende tidsplan fra og med næste møde,
som afholdes i SKJERN:

kl. 16.00 - 18.00 Ordinært styregruppemøde

kl. 18.00 - 19.00 Erfaringsudveksling og fællesspisning sammen 

                         med SKJERN Udviklingsforums bestyrelse.

 

Mødet foregår i INNOVEST, mandag den 14. august 2023 fra kl. 16.00 (sekretæren booker lokale).

Lars Foged inviterer SKJERN Udviklingsforums bestyrelse til fællesspisningen kl. 18.00 og meddeler
sekretæren, hvor mange, der ønsker at deltage.  
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne

 
06. februar 2023

5.   Ny dagsordenprocedure for BYFORA styregruppen
23-002754

Sagsfremstilling
Fra og med mødet i dag (den 6. februar 2023) vil BYFORA's dagsordner, referater med tilhørende
bilag være tilgængelige for alle på Ringkøbing-Skjern Kommunes hjemmeside. Som det er praksis for
alle øvrige råd, nævn og udvalg vil alle kunne tilmelde sig advis systemet. Ved at gøre dette,
modtager borgeren et advis, når der er frigivet en ny dagsorden eller et nyt referat.

 

Beslutning
Til orientering.

Det blev i øvrigt besluttet, at sekretæren indhenter forslag til dagsorden punkter i god tid før
møderne.
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Ringkøbing-Skjern Kommune
BYFORA for centerbyerne
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6.   Udbetaling af midler fra BYFORA puljen
23-002754

Sagsfremstilling
I det seneste møde i Hvide Sande blev der rejst et ønske om at få forelagt en simpel procedure for,
hvordan betalinger gennemføres via kommunens økonomiafdeling. 

Indstilling
Det indstilles, at styregruppemedlemmerne informerer eget bagland. 

Bilag
Procedure for betaling af fakturaer feb 2023 med logo

Beslutning
Proceduren blev godkendt med den tilføjelse, at skabelonen for projektansøgninger skal anvendes
ved projektstart. Denne tilføjelse er indføjet i proceduren for udbetalinger, som nu også er at finde på
kommunens hjemmeside under BYFORA.
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7.   Orientering om Ringkøbing-Skjern Kommunes klimahandlingsplan

Sagsfremstilling
Byrådet har vedtaget en ny klimahandlingsplan for Ringkøbing-Skjern Kommune. Den præsenteres
for BYFORA af klimakoordinator Pernille Vej Hagen. 

Indstilling
Til orientering. 

Beslutning
Orienteringen blev taget til efterretning.

Formanden refererede til et tidligere tilbud fra BYFORA om at stå til rådighed i kommunens arbejde
med processen, hvis der ønskes hjælp til facilitering i byerne.
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8.   Bymidteprojekter i centerbyerne
23-002754

Sagsfremstilling
BYFORA orienteres om statslige midler til bymidte projekter i centerbyerne. En repræsentant fra
kommunens Team Jura deltager i punktet. Administrationen arbejder på en sagsfremstilling om
ordningen til Økonomiudvalget til behandling senere på måneden. Som led i arbejdet med
sagsfremstillingen ønskes input fra BYFORA.

Indstilling
Til orientering

Bilag
Regler og økonomi midtbyppuljerne

Beslutning
Team Juras orientering om den nye statslige bymidtepulje blev taget til efterretning. 

BYFORA foreslår, at eventuelle ansøgninger fra den enkelte centerbys udviklingsforum kan tage
udgangspunkt i de udarbejdede helhedsplaner for den enkelte centerby samt  bypolitikken således, at
allerede udarbejdede ideer og planer med udgangspunkt i den lokale borgerinddragelse og proces
tilgodeses.

BYFORA er bevidst om, at ansøgninger vedrørende nedrivningsmodne bygninger står først for. 
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9.   Folketingets beslutning om et nærhospital i Ringkøbing-Skjern Kommune
23-002754

Sagsfremstilling
Der arbejdes for tiden med etablering af et nærhospital. Folketinget har besluttet, at der skal
etableres et nærhospital i Ringkøbing-Skjern Kommune. Byrådet har drøftet sagen med Region
Midtjylland, som er den instans, der skal etablere nærhospitalet.
Der er for tiden en debat i medierne om nærhospitalet herunder om indhold og placering. Således har
Skjern Udviklingsforum og Tarm udviklingsforum i fællesskab haft et læserbrev i Ringkøbing-Skjern
Dagblad. Det samme har Ringkøbing Udviklingsforum. 

Begge læserbreve er vedlagt som bilag.

Indstilling
Til drøftelse 

Bilag
læserbrev Ringkøbing Udviklingsforum.docx
Læserbrev Skjern og Tarm Udviklingsfora.docx

Beslutning
Folketingets beslutning om at etablere et nærhospital i Ringkøbing-Skjern Kommune blev drøftet.

BYFORA er enige i, at det bør være  hensynet til borgernes adgang til behandling, som vejer tungest,
når placeringen skal besluttes.
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10.   Orientering fra byerne

Sagsfremstilling
Gensidig information om aktuel status i de enkelte centerbyer: Hvad arbejder vi med lige nu?

Senere på måneden sendes en generel status på BYFORA's aktiviteter for 2022 til Erhvervs-, Klima
og Arbejdskraftudvalget med en økonomisk oversigt i bilag.

Indstilling
Til orientering

Bilag
BYFORA styregruppemøde den 6feb 2023 gensidig information.docx

Beslutning
 

Til orientering.
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11.   Orientering fra Planområdet

Sagsfremstilling
Planafdelingen informerer om aktuelle projekter i afdelingen

Indstilling
Til orientering

Beslutning
 

Der blev givet en orientering om igangværende projektet i afdelingen.

Arbejdet med kommunens planstrategi og ønskede/påtænkte VE anlæg lægger beslag på mange
resurser i afdelingen. 
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12.   Orientering fra Ekstern Udvikling

Sagsfremstilling
Afdeling Ekstern Udvikling giver en orientering om aktuelle projekter i afdelingen

Indstilling
Til orientering

Beslutning
 

Ekstern Udvikling forelægger pt. en række nye politikker for Erhvervs-, Klima og Arbejdskraftudvalget
og Økonomiudvalget for årene 2023-2027.

Efterfølgende igangsættes arbejdet med konkrete indsatser. 
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13.   Dato og sted for møderne det kommende år

Sagsfremstilling
 

Dato og sted for kommende møder:

 

Aftalte møder:

Mandag den 14. august 2023 i Skjern kl. 14.00 -16.00

Mandag d. 6. november 2023 i Tarm kl. 14.00 -16.00

Forslag til nyt møde:
Mandag d. 5. februar i Videbæk 2024 kl. 14.00 – 16.00

Indstilling
Februar mødet i 2024 aftales endeligt.

Beslutning
 

Aftalte møder:

Mandag den 14. august 2023 i Skjern kl. 16.00 - 19.00

Mandag d. 6. november 2023 i Tarm kl. 16.00 -19.00

Mandag d. 5. februar i Videbæk 2024 kl. 16.00 – 19.00

 

Møderne indledes med et ordinært styregruppemøde fra 16.00 -18.00, hvorefter der er fællesspisning
med det lokale udviklingsforums bestyrelse fra kl. 18.00 - 19.00 (fællesspisning og
erfaringsudveksling.
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14.   Eventuelt

Beslutning
Formand for BYFORA og lokal formand for Ringkøbing Byforum, Hans Christian Vestergaard gav en
rundvisning på Ringkøbing Station, som snart bliver Ringkøbings nye Ungdomshus.

Hans Christian Vestergaard redegjorde for det fortrinlige samarbejde med DSB (som ejer bygningen)
og de sejre og udfordringer, som et sådant fundraising projekt indeholder. 
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1
REFERAT FRA BYFORAS
STYREGRUPPEMØDE DEN 7.
NOVEMBER 2022 WEBTILGÆNGELIG
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Åbnings- og telefontider 
Mandag 10.00-17.00 
Tirsdag-fredag 10.00-13.30

Referat
Styregruppemøde, Byfora
Mandag, den 7. november 2022 kl. 14.00 – 16.00

Mødested:
Captains Lounge, Auktionsgade 9, 6960 Hvide Sande 

Kontaktperson:
Esben Thomey, Hvide Sande Byforum 

Mødedeltagere

Hans Christian Vestergaard, formand for styregruppen og Ringkøbing Udviklingsforum (HCV)
Peter Vennevold, formand, Videbæk Borgerforening (PV)
Esben Thomey, repræsentant, Hvide Sande (ET)
Steen Rosby, formand, Tarm Udviklingsforum (SR)
Lars Foged, formand, Skjern udviklingsforum, (LF)
Bjarne Svendsen, formand for Landdistriktsrådet i Ringkøbing-Skjern Kommune (BS)
Søren Elbæk, Viceborgmester, (S), Formand for Erhvervs-, Klima- og Arbejdskraftudvalget i RKSK, (SL) 
Ivan Thesbjerg, kst. afdelingsleder, Plan og Vejanlæg, RKSK (IT) (afbud) Faglig Koordinator Camilla 
Riser Myrvig deltog i stedet for Ivan Thesbjerg
Ann Elisabeth Bjerrehøj, leder, Ekstern Udvikling, RKSK (AEB)
Bjarne Christensen, sekretær, Ekstern Udvikling, RKSK (BC)

1. Godkendelse af referat fra mødet den 15. august i Videbæk 

Godkendt  

2. Evaluering af temadag for BYFORA den 5. oktober i REMISEN i Skjern

Vi evaluerer temamødet ”Centerbyernes udvikling – fra strategi til konkret udvikling”.
• Overordnet evaluering af temadagen

Bordet rundt var der enighed om, at arrangementet var rigtig godt. Der var en rigtig god 
dialog politikere og borgere imellem, og facilitatoren sikrede, at alt foregik smidigt og i 
en god tone. Arrangementet bør blive gentaget om et par år. 

• Anvendelse af moderator
Alle var enige om, at Ole Krohn gjorde det rigtig godt. Hvide Sande mener fortsat, at der 
blev brugt for mange penge på denne del af arrangementet.

• Den praktiske afvikling
Det kørte som det skulle om end lokalet var lidt mørkt under spisningen. 

• Hvad tager vi med os? Er der emner/forslag/ideer fra temadagen, som vi vil arbejde 
videre med? 

Sekretær
Bjarne Christensen 

Direkte telefon
30166888
E-post
bjarne.christensen@rksk.dk 

Dato
7. november 2022
Sagsnummer 
17-039306
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Enighed om, at BYFORA er centerbyernes talerør. Vi er ikke meningsdannere; det 
overlader vi til vores byrådsmedlemmer. Rollen som talerør er med til at sikre 
borgerinddragelse og sammenhængskraft. Vi ønsker at gentage temadagen om et par år. 
Helt praktisk ønsker vi BYFORAS arbejde synliggjort a la Landdistriktsrådets oplysninger 
på www.rksk.dk  Planafdelingen opfordres til at overveje, om helhedsplanernes 
idekataloger kan indgå i kommuneplanprocessen (Camilla Riser Myrvig tager ideen op i 
afdelingen).

• Budget/regnskab  
Budgettet lød på 66.000,00 kr. Faktisk forbrug ca. 68.000,00 kr. Hver centerby betaler 
10% og kommunen resten. 

• Andet
Intet

3. Børn og Unge i Ringkøbing-Skjern Kommune
Opfølgning: Det er tidligere aftalt, at der fremsendes navne på unge-repræsentanter fra de fire 
øvrige byer til HCV. 

Det er stadig en udfordring at finde unge-repræsentanter fra byerne. 

4. Udbetaling af mindre beløb fra vores tilskud fra kommunen.
Drøftelse af udbetaling af tilskudsmidlerne fra kommunen.
Generelt skal alle fakturaer, der skal dækkes af vores tilskud fra kommunen udstedes til 
kommunen, sendes til sekretæren, der så sikrer godkendelse og betaling. 
Der er dog eksempler på beløb, der er så små, at der ikke laves en faktura eller af andre grunde 
ikke omfatter udfærdigelse af faktura.

Sekretæren laver en kort beskrivelse af, hvordan processen skal køre uanset om det er et firma 
eller en privatperson, som skal have penge fra centerbyernes byforamidler.  

5. Orientering fra Planområdet

Der arbejdes med kommuneplanstrategien ligesom der er travlt med mange 
energiprojektansøgninger.

6. Orientering fra Ekstern Udvikling

Efteråret er tiden for politikopfølgninger og rapportering på vækstpuljemidler. 

7. Orientering fra byerne
Det blev aftalt sidste gang, at vi hver især laver en kort skriftlig opsamling på det, vi gerne vil 
informere om fra hver by og sender det til sekretæren, som sikrer udsendelse til alle. Dette 
punkt kommer således mere til at omfatte eventuelle spørgsmål til det, vi hver især har 
skrevet, eller eventuelle nye ting, der måtte være sket, siden vi lavede opsamlingen.

Opsamlingen er vedhæftet. 

  

8. Dato og sted for møderne det kommende år
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Aftalte møder:
Mandag den 6. februar 2023 i Ringkøbing kl. 14.00 – 16.00
Mandag den 14. august 2023 i Skjern kl. 14.00 -16.00
Forslag til nye møder:
Mandag d. 6. november 2023 i Tarm kl. 14.00 -16.00 

9. Eventuelt

Tak for et godt møde og tak til Esben og Hvide Sande.
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6 PROCEDURE FOR BETALING AF
FAKTURAER FEB 2023 MED LOGO
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6. februar 2023 

Bjarne Christensen, Ekstern udvikling 

 

Procedure for udbetaling af BYFORA midler 
 

Ved projektstart  

Projektlederen i den enkelte centerby informerer entreprenøren/leverandøren om, at alle fakturaer 
skal sendes til kommunen på EAN nr. 5798004734759 med tydelig reference til projektet og aftalen med 
den enkelte centerby herunder den lokale kontaktpersons navn.  

Projektlederen/formanden for det lokale Byforum orienterer BYFORA’s sekretær om projektet på mail 
(skriv gerne lidt fakta om projektet herunder forventet udgift).  

 

Betaling af fakturaer  

Når der lander en faktura i kommunens økonomisystem sendes den videre på mail til BYFORA’s 
sekretær. Sekretæren sender den videre til projektets tovholder med henblik på godkendelse. Mailen 
sendes altid C.c. til det lokale Byforums formand.    

Når skriftlig godkendelse foreligger betales regning af kommunens økonomiafdeling.  

Eventuelle betalinger i projektet, som har karakter af tilskud – mere end det er en faktura, kan betales 
via kommunen med den lokale formands og kasserers skriftlige godkendelse.  

 

Status og overblik 

Centerbyernes forpersoner og kasserere kan få en status på egen konto og tilhørende projekter ved 
kontakt til BYFORA’s sekretær. 
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8 REGLER OG ØKONOMI
MIDTBYPPULJERNE
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Økonomi, puljer og muligheder - Midtbypuljerne

Søren Garde Rådgivning A/S     §§§
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Hvor er vi nu

Frist for ansøgning, 30. september 2022
Der kommer flere fordelinger: 
• Slut 2022, fordeling af 24,2 mio kr.
• 2023-27, årlig fordeling af ca. samme beløb.

• Fordeling mellem 58 kommuner, med 124 byer, der 
opfylder kriteriet. 

• Fordeles efter nøgle, der udarbejdes af Plan- og 
Boligstyrelsen

• Gennemsnit 400.000 i 2022 og ca 2,4 mio i alt, pr 
kommune over 6 år

Søren Garde Rådgivning A/S     §§§
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Anvendelse

• Kommunens pulje er ikke bundet til de enkelte byer, så 
alt kan bruges på et enkelt større projekt i en af byerne, 
hvis det er politisk fremkommeligt.

• Gælder først for projekter, der besluttes efter at 1. pulje er 
fordelt. 

• Om der i praksis kan ”spares op” til større projekter, ved 
jeg ikke.

• I et vist omfang kan der nok arbejdes over flere år med 
delprojekter

• Hvis det bliver som Landsbypuljerne, er der ret stor 
fleksibilitet – men Plan og Boligstyrelsen er ikke så 
fleksibel som tidligere

Søren Garde Rådgivning A/S     §§§
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Geografi og anvendelse

• Bemærk, at projektet skal være i den del af byen, som 
er udlagt som bymidte i kommuneplanen. Det er 
mange steder en meget lille del af selve byen, og ikke 
nødvendigvis der, hvor problemerne er. 

• Puljerne kan bruges til alt det, landsbypuljerne kan, 
bortset fra tilskud til forsamlingshuse, I stedet kan de 
gå til etablering af ”Velfærdshuse”

• Der ligger ikke nogen nærmere definition af 
Velfærdshuse.

Søren Garde Rådgivning A/S     §§§
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Bosætningshuse

• Det er nævnt som en mulighed, men det er ikke en 
ny mulighed – der har dog været problemer med 
kommunefuldmagten. Der er refusion til køb og/eller 
istandsættelse

• Men det er vel ikke i bymidterne i de mellemstore 
byer, at dette er aktuelt?

Søren Garde Rådgivning A/S     §§§
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Midtbypuljerne

• Vi går ud fra, at puljerne administreres ligesom Landsbypuljerne.
• Midtbypuljerne løber som udgangspunkt i 2 år fra udmelding. Evt. 

mulighed for forlængelse.
• Der skal bare gives tilsagn inden udløbsdagen. Herefter er der ikke 

nogen bestemt frist til at færdiggøre sagen, få refusion og indberette 
regnskab. 

• Søges der ikke forlængelser på uforbrugte puljer, bortfalder beløbet.
• Puljerne kan gives til andre kommuner efter samme principper som 

Landsbypuljerne (eller byttes med landsbypuljemidler)
• Bemærk, at aktiviteter skal besluttes efter puljens start, og ikke 

kalenderåret

Søren Garde Rådgivning A/S     §§§
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Køb af ejendomme

• Alle typer nedslidte ejendomme
• Købssum
• Refusionsopgørelse
• Tinglysning og andre gebyrer ved overtagelse.
• Ved tvangsauktion – størstebeløbet
• Ikke med:

• Advokatsalærer 
• Løbende driftsudgifter 

Modregning af salgsindtægter. 

Søren Garde Rådgivning A/S     §§§
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Nedrivning af ejendomme

• Ejer- og lejeboliger – men ikke almene – bygget før 1960 og nedslidte
• Erhvervsejendomme, der er tomme på beslutningstidspunktet, og 

hvor det vil forbedre det fysiske miljø
• Ikke kommunale bygninger!!
• Støtteberettigede udgifter

• Nedrivning, inkl. merudgifter, hvis der 
• Miljøkortlægning og ressourcekortlægning
• Nødvendig retablering af nabobygninger – men bør forhandles først
• Udbud og tilsyn samt byggesagsadministration

• Værdistigning skal fradrages i støtten – typisk hvis der er en 
byggeret

Søren Garde Rådgivning A/S     §§§
Side 30Side 41Side 55



Tilskud, Oprydning

Udlejningsbolig, 
• op til 100% af vedligeholdelsesudgiftene
Ejerbolig: 
• Udgangspunkt op til 50%
• For ejendomme i SAVE 1-4: 75%

Der er ikke byfornyelsestilskud til påbudt oprydning 
(Byggelovens §14)
Reglerne duer ikke i praksis…

Søren Garde Rådgivning A/S     §§§
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Bygningsfornyelse

Ejerboliger, og til 50% af udgiften, 75%, hvis bygningen er i Save 1-4.
• Udvendig istandsættelse
• Etablering af bad 
• afhjælpning af kondemnable forhold

Udlejningsboliger:
• Op til 100% af vedligeholdelsesarbejder.
• Støtte til forbedringer gives som indfasningsstøtte. Det duer ikke, og i 

praksis snakker vi klimaskærm.

For begge: støtte til energibesparende foranstaltninger skal ske på 
baggrund af anbefalinger i en energimærkningsrapport

Søren Garde Rådgivning A/S     §§§
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Kondemneringssager.

• Undersøgelse for sundhedsfare etc.
• Tinglysningsgebyrer
• Genhusningsudgifter
• Indfasningsstøtte. Lejer, der flytter til 

lejebolig.
• Nedrivningsudgift ved påbudt nedrivning 

inkl. retablering på naboejendomme
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Områdefornyelse

• Udgifter til programskrivning
• Borgerinddragelse og partnerskaber
• Planlægning af en sideløbende bygningsfornyelsesindsats
• Torve, pladser og opholdsarealer inklusive rådgiver (også 

kommunal) m.v.
• Boligsociale foranstaltninger
• Trafikale foranstaltninger
• Klimatilpasning
• Lokal forankring.
Udgifter til opkøb kan undtagelsesvis kunne komme med
Under visse omstændigheder kan der lønnes en kommunal 
projektleder til opgaverne. Det kræver et klart skel til andre opgaver.
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Anbefalinger - områdefornyelse

• Der kan ikke gives støtte til projekter, herunder områdefornyelse, der 
er besluttet inden rammen aktiveres. Om det er den indledende 
planlægning, der er igangsat eller om det er vedtagelse af program, 
vides ikke

• Når rammerne fordeles i så små bidder, giver større projekter som 
områdefornyelse ikke meget mening, med mindre det allerede er i 
planlægning, og hvor kommunens udgifter kan drøjes med et 
statstilskud.

• Beslutninger om brug af rammen skal sammenholdes med de in- og 
eksterne ressourcer, der skal anvendes.

Søren Garde Rådgivning A/S     §§§
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Anbefalinger –
nedrivning/bygningsfornyelse
• Det kan være en god ide, hvor der ligger bestemte 

problemejendomme, der bør forbedres eller nedrives
• Rammen rækker ikke langt, til større 

bygningsfornyelsessager, og deler men pengene ud i små 
portioner, er der meget administration pr. sag.

• Det bør vurderes, om der er nedrivninger, der er 
påkrævede – de er dog også dyre i bymidter

Søren Garde Rådgivning A/S     §§§
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Kondemnering m.v.

Er der ikke planlagte projekter til andre formål, kan der søges ramme, 
så de nødvendige udgifter til kondemneringssager i byer mellem 4 og 
20.000 kan anmeldes til refusion. Det er lovpligtige udgifter. 

Og måske kan man nogen steder kikke på, om der skal være en 
opsøgende indsats i bymidten, mens der er statsrefusion

Har men en sag i bymidten, kommunen skal ind i på et tidspunkt, er 
det en god ide at tege fat i den, mens der er penge

Søren Garde Rådgivning A/S     §§§
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Andre muligheder

• Undersøgelse for sundhedsfare i offentlige bygninger med ophold –
skoler, plejehjem kontorer etc. – skimmelsvamp, afgasning, PCB, 
asbest – alt, der kan medføre sundhedsfare.

• Både enkelte sager, men også planlagte undersøgelser 
forovenstående

• Kommunerne skal alligevel inden for en kortere årrække have undersøgt egne 
bygninger for radon. Her kan kombination af landsbypuljemidler og bymidtemidler 
spare kommunerne for store beløb

Hvis kommunen skal i gang med planlagte undersøgelser, så 
kontakt os. Der er nogle forhold, der skal på plads på forhånd.

Søren Garde Rådgivning A/S     §§§
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9 LÆSERBREV RINGKØBING
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9 LÆSERBREV SKJERN OG TARM
UDVIKLINGSFORA.DOCX
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BYFORA styregruppemøde den 6. februar 2023 kl. 14.00 – 16.00 

Mødested: Ringkøbing Stationsbygning 

 

Information centerbyerne imellem  
 

Hvide Sande 

 
 Gensidig information samt status på 2022, og forventninger til 2023..  
I Hvide Sande er der ikke sket så meget i byforum, men der er planer om en del..  
Indtil nu er fordelingen af pengene til Hvide Sande blevet besluttet i en mindre uofficiel ”bestyrelse” 
bestående af 5, en fra henholdsvis Hvs Havn, Foreningen Havnen, Klittens Borgerforening, Holmslands 
Klit Turistforening også undertegnede. Vi har ikke været særlig aktive, og vi har ikke mødtes særlig 
ofte. For at skabe bedre samarbejde på tværs af byen, og for at forsøge at være flere der er klar til at 
løbe med de bolde der forhåbentlig kommer ud af byens helhedsplan… så forsøger vi nu at udvide 
vores gruppe til ”Hvide Sande Samarbejds- og Udviklingsforum”. Udover overstående, så ønsker vi en 
repræsentant fra de offentlige institutioner i Hvide Sande, flere fra foreningslivet samt de tre 
byrådsmedlemmer der er valgt ind fra Hvide Sande.. Vi håber dette kan tilfører byen bedre 
samarbejde, og mere udvikling, når div. planer åbner op for det…  
I 2022 har vi i Hvide Sande Byforum givet følgende tilskud (ca. tal);  
- DKK 11.000 til et transportbånd på Tyskerhavnen som ca. koster dkk 200.000 i alt. Dette skal være 
med til at sikre fortsat fjordfiskeri, og dermed autentisk liv i Tyskerhavnen.  
- DKK 250.000 til en legeplads, som havde en samlet pris på ca. dkk 500.000  
- DKK 6.000 som Hvide Sandes bidrag til temadagen  
 
I 2023 har vi sagt at vi er positive overfor tilskud til;  
- Ca. 100.000 til et Hvide Sande sange projekt som involvere koncerter, sanghæfter, osv.  
- Et beløb til svingbroen, som skal binde Hvide Sande tættere sammen  
- Et beløb til renovering af Troldebjerg… der har tidligere været tale om f.eks. 200.000  
 
Troldebjerg er et sted som besøges af ekstrem mange turister, men det ligner pt. noget der er løgn, og 
det har det egentlig gjort et par år. Specielt fordi mange at stolperne der holder klitten fra stien 
deroppe er rådne, og ligger lidt over det hele. Kommunen havde fornyelsen af Troldebjerg på et 
borgermøde i 2019, og her i 2023 er der ikke sket noget. Kommunen havde længe planer om et dyrt 
kunstprojekt for Troldebjerg, men d. 8 september havde en samling af foreninger herude indkaldt 
kommunen til møde for at forklarer dem at vi synes projektet var for meget kunst, for dyrt, og at det 
gik alt alt for langsomt. Her trængte vi endelig igennem med at kunst-projektet skulle droppes, og 
kommunen lovede at rykke hurtigere på Troldebjerg, så den kunne blive klar til sæsonen. Det har vi så 
rykket for mange gange henover vinteren, og nu har vi fået svar på at den skulle for en hurtig 
overhaling, så den nogenlunde kan præsenteres for turister fra påske igen, og samtidig arbejder en 
frivillig gruppe nu for at finde penge til at gøre Troldebjerg til at fantastisk sted at besøge både som 
indbygger, men også som gæst i byen. Troldebjerg kommer indunder helhedsplanen for Hvide Sande. 
Lidt et eksempel på de ting, som jeg synes kommunen har udfordringer med. Man arbejder for 
langsomt, og for langt væk fra den by (eller de borger) der skal løfte projektet.  
Hvs. Byforum modtager også snart en ansøgning på et ung-i-Hvide Sande projekt, som forhåbentlig 
kan sikre et vandsports gymnasium herude, samt afhjælpe udfordringerne med at skaffe arbejdskraft 
nok på Klitten… specielt indenfor turisme.  
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Derudover arbejder Klittens Borgerforening med en større bærerdygtighedsfestival, hvor man har fået 
tilsagn om et større tilskud. Men vi har problemer med at nogen vil ligge pengene ud på forhånd. 
Måske nogen af jer andre har prøvet noget ligesom dette?  
Ellers er der en del projekter på tegnebrættet herude. Jeg er selv involveret i flere af dem. Men lige nu 
afventer vi, at der bliver taget beslutninger om hvad man må (og hvor). Hvs. Havn har lige præsenteret 
sin areal disponeringsplan, jeg har ikke set den endnu, men håber at der kommer et åbent møde om 
det, eller at man kan få den tilsendt. Derudover så starter arbejdet med helhedsplanen for Hvide Sande 
forhåbentlig snart, så vi kan komme videre med alt det der er sat på hold pt.  
 
Med Venlig Hilsen  
Esben Thomey 

 

 

Tarm 

-Helhedsplan: Lars, Anne-Marie Bøgh og jeg forelagde planen for byrådet den 12. november, hvor den 
også blev vedtaget. Klar til start møde i Innovest 25. april. 

-Spiritus festivalen Spiritz blev afholdt i august i Remisen i Skjern og gentages i september 2023 
samme sted. Den fik Destination Vesterhavets turisme initiativ pris på 15.000 kr. 

-Strategi-workshop for indlandsturisme i Skjern-Tarm med Orange Elevator afholdes to dage i   

  februar med deltagelse af ressourcepersoner fra Skjern og Tarm. 

-Aktivitetspark Tarm dvs. det udendørs skateranlæg til 3,3 mill. på Stationsvej blev i 2022 fuldt  

  finansieret, og arbejdet påbegyndes i marts. 

-Skulptur/kunststi langs Tarm Bybæk. TUFs kunstudvalg arbejder sammen med RKSK om etablering   

  af projektet, og vi er i gang med at søge kunstfonde om støtte. En udløber af dette er et fælles   

  kunstprojekt mellem SUF og TUF ved A11, hvor den krydser Skjern Å. 

  -Vi har deltaget i møder om politikudvikling vedr. Kultur-, TMU- og Handelspolitikken i kommunen. 

-Vi har været i kontakt med kommunen vedr. udvidelsen af Tarm Renseanlæg, ”Nærhospitalets”  

  placering og funktion samt for nylig Megaton. 

TUF afholder generalforsamling den 28. marts hos VM Tarm 

TUF har afholdt borgermøde om og stået for underskriftindsamling mod udvidelsen af Tarm 
Renseanlæg ud i Skjern Å Dal.  

Steen Rosby 
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Skjern 

Kære Bjarne og kolleger fra Byfora  

Hermed nedslag fra vores arbejde i Skjern Udviklingsforum, SUF, siden mødet i november:  

• Det store dyr på Savannen, ”Helhedsplan for Skjern, Tarm og Det Fælles Visionære”, kaldet 
Genklang over Skjern Å Deltaet, kom plads i oktober måned efter 1½ års arbejde. Steen Rosby, 
Anne Marie Bøgh og undertegnede præsenterede for Byrådet den 15. november med efterfølgende 
applaus. Klar-parat start møde i Innovest den 25. april  

• En strategi for indlandsturisme for Skjern Tarm og Ålandet er lagt i hænderne på en Turisme 
gruppe med folk fra Tarm og Skjern Udviklingsfora + flere ressourcepersoner. Vi har gennem 1½ år 
været tilmeldt Destination Vesterhavet med stort udbytte.  

• Alkoholfestivallen Spiritz over to dage i August fik destination Vesterhavets initiativpris på 15.000 
kroner. Arrangementet gentages til september 2023 i remisen, Skjern. Stor bevågenhed og tæt 
samarbejde Skjern Tarm  

• SUF har deltaget i møder om politikudvikling omkring kultur -, TMU – og Handelspolitikken 
• På den politisk front bestræber vi på at være faktuelle og dialogsøgende omkring 

Rensningsanlægget i Ådalen, Sundhedshusenes funktion og placering og nu Megaton i Tarm  
• Kommunens kunststrategi er flot på plads og vores kunstgruppe + SUF har deltaget 
• SUF har banket på døren omkring trafikafviklingen på den hårdt belastede Ringvej i Skjern, med 

fokus på Innovestkrydset. Sagen er båret flot frem kommunalpolitisk til de lokale 
folketingsmedlemmer og der er afsat 500.000 kr. til forundersøgelse, som pågår. Et vigtigt skridt  

• Nationalpark Skjern kom ej heller denne gang. Der arbejdes overordnet sammen med åens fem 
kommuner under ledelse af Herning med projekt Ålandet, og specifikt er vi ved at realisere stier og 
kunst og formidling i Skjern Enge mellem de to byer. Nordea søges om fondsmidler sammen med 
kommunen. Midler haves til stierne, der planlægges sammen med Naturstyrelsen. Skjern Å Bad 
påbegyndes efter Påske. 

• Vinterlys 2023 bliver i Fredskoven i Skjern i uge 8. Kæmpe set-up og stor lokal opbakning. SUF har 
spillet en nøglerolle, nu kører det i kommunalt regi. 

• To nye grønne byrum er formelt taget under vingerne af SUF’s grønne gruppe. Skjernbro Lund og 
Fredskoven. Fint samarbejde med kommunen omkring funktion, formidling og pleje. Store 
potentialer. Model fra Den Grønne Korridor.  

• Vores generalforsamling i SUF afholdes den 6. marts i Ungdomsskolens nye lokaler i Skjern. Vi 
venter os meget af den nye rammer og de nye muligheder og forsamlingen får en orientering.  

• Efter 8 år i SUF’s bestyrelse, heraf de sidste 6 år som formand har undertegnede ønsket at indtage 
en mere afdæmpet position, der kommer til at dreje sig om ”Det Grønne i Skjern”, Skjern Ådalen og 
samarbejdet med de andre centerbyer i regi af bl.a. Byfora - ikke mindst det nære samarbejde med 
Tarm.  Vi må erkende, at formandsarbejdet er ganske omfattende og vi gør det med glæde. Fordeler 
opgaverne og får en stærk bestyrelse igen. Medlemstallet fremdeles godt 600 personer.  

Lars Foged 31. januar 2023  
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Videbæk 

• Aktiviteterne nævnt ved sidste møde i Hvide Sande den 7. november fortsætter. 
• Jeg har deltaget i et møde med Videbæk Handel og Erhverv om justering og nytænkning af 

handelsstrategi m.v. Handelslivet er presset og Videbæk har svært ved at få del i ”turistpotentialet”. 
• Vi er stadig spændte på udmeldingen om 2+1 vejen. En snak med pressen gav anledning til en 

kontakt til Vejdirektoratet, men der er kun opfordring til tålmodighed. 
• Vi overvejede, om vi skulle kommentere på nedskæringerne i busafgangene, men blev enige om, at 

der var nok andre ”krige”. Vi håber, at udmeldinger fra beboere langs rute 15 kan få fokus på 
eventuelt behov for ændringer, når vi kender projektet for 2+1 vejen. 

 

Peter Vennevold  

 

 

 

Ringkøbing 

 

Information for perioden 7.11.22 – 1.2.23 

 

• Vi have møde d. 23.11. med byra dsrepræsentanter, valgt i Ringkøbing, hvor vi aftalte at mødes 
2 gange om a ret. Generel information om vores arbejde. 

• 30.11. var der møde i FrivilligForum. Fremtiden for FrivilligForum var til drøftelse. Det vil bl.a. 
afhænge af en afklaring af fremtiden for Frivilligra det. Dette skal drøftes pa  et møde i 
begyndelsen af 2023.  

• Vi har deltaget i møder arrangeret af kommunen om kulturpolitikken, TMU politikker og om 
Ringkøbing Hvide-Sande vejen. Endvidere deltaget i Landdistriktsra dets a rsmøde. 

• Ringkøbing Udviklingsforum har meldt sig ind i Destination Vesterhavet 
• Vi har udbudt en Idepris til den, der kan komme med den bedste ide til Udvikling af 

Ringkøbing. Den uddeles med 10.000 kr., ved vores generalforsamling d. 9.3. 
• Vi arbejder med en fælles markedsføring og identitet for vores stier og anlæg i og omkring 

Ringkøbing.  
• Der er igangsat arbejde omkring udvikling af havnen i Ringkøbing samt en helhedsplan for 

Fjordstien. 
• Vi deltager i et borgermøde om den nye helhedsplan for Velling. 
• Arbejdet med etablering af et ungdomshus pa  Stationen i Ringkøbing skrider fremad. Da vi 

afholder vores møde her, vil I fa  en kort intro til det pa  mødet.       

 

Hans Chr. Vestergaard 
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Ringkøbing-Skjern Kommune
Økonomiudvalget

 
27. juni 2023

5.   Anlægsbevilling til puljemidler til puljen for fornyelse af bymidter
22-021364

Sagsfremstilling
ØU bedes godkende finansieringsprincippet for, hvorledes den fulde finansiering på 1.539.000 kr.
tilvejebringes udover de 923.000 kr., som udgør 60% af midlerne til bymidter bevilget af Plan &
Boligstyrelsen i oktober 2022.

Midlerne tilfalder centerbyerne med mere end 4000 indbyggere, hvorfor Tarm, Videbæk, Skjern og
Ringkøbing pt. er potentielle modtagere for ordningen.

Centerbyernes styregruppe BYFORA har aftalt med administrationen, at der i indeværende år og
kommende tre kalenderår prioriteres anvendt 616.000,00 kr. årligt af BYFORA midlerne med henblik
på at opnå den statslige årlige pulje på 923.000,00 kr. tildelt til Ringkøbing-Skjern Kommunen. Det
skal bidrage til, at der i alt tilfalder centerbyerne 1.539.000 kr. til bymidteprojekter årligt. Bevilling
tilfalder én by af gangen. Bevillingen sker årligt fra år 2023 til og med år 2027. 

Beløbet 923.000 kr. fremgår af Bolig og planstyrelsens oversigt (vedhæftet), som oplyser, hvor
meget den enkelte kommune maksimalt kan opnå pr. år. Da ordningen alene gælder for byer med
mere end fire tusind indbyggere (og max. 20.000 indbyggere) er Hvide Sande ikke med i ordningen.
Hvide Sande modtager fortsat de 200.000 kr. pr. år som centerby, hvorimod de øvrige centerbyer
vælger at pulje midlerne, så én centerby pr. år kan opnå de 1.539.000 kr. Kan én af byerne ikke
anvende alle pengene til ét projekt på et år, kan beløbet deles ud på flere projekter. Som
udgangspunkt gælder princippet, at én by anvender midlerne i ét år efter en nærmere aftalt rotation
mellem de fire byer.

Ringkøbing-Skjern Kommune skal søge del i bymidtepuljen hvert år, som er tilgængelig i årene
2022-2027.

De 616.000,00 kr. opstår i ligningen, idet der ydes 60 % statslig refusion af kommunens udgifter til
tiltag for fornyelse af bymidter svarende til 923.000 kr. De 616.000 kr. skal findes, da de ikke har noget
at gøre med den eksisterende landsbyfornyelsespulje (populært kaldet nedrivningspuljen). Det har
således været naturligt at drøfte muligheden for medfinansiering med BYFORA styregruppen.  

Ringkøbing-Skjern Kommune har den 25. oktober 2022 modtaget en skrivelse fra Bolig- og
Planstyrelsen om, at kommunen er blevet tildelt kr. 923.409,- fra den statslige udgiftsramme for
2022 vedrørende puljen til fornyelse af bymidter (svarende til 60% af den samlede udgift). (Se bilag
1).

Den tildelte ramme pr. 25. oktober 2022 kan anvendes til og med fredag den 1. november 2024.

Anvendelse af rammen

Rammen kan i bymidter anvendes til følgende tiltag: 

• Områdefornyelse
• Støtte til udgifter til bygningsfornyelse af visse private udlejningsboliger
• Støtte til ejer- og andelsboliger
• Nedrivning af erhvervsbygninger
• Opkøb af nedslidte ejendomme
• Friarealer (tilvejebringelse af fælles friarealer og fælleslokaler i friarealet)
• Erstatningsboliger
• Kondemnering
• Etablering af "Velfærdshuse"

Overordnet prioritering for indsatsen
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Administrationen bemyndiges til at tage stilling til, hvilke projekter der kan modtage støtte fra
puljen til fornyelse af bymidter. Det sker på baggrund af en prioriteringsaftale med styregruppen
BYFORA (som består af de fire byers formænd for de lokale udviklingsfora). Kan en centerby
ikke anvende alle midler ét år, kan de deles med en anden centerby, blot fordelingsnøglen
bibeholdes i forhold til  det kommunale bidrag, som altid udgør 40%, og som altid kommer fra
BYFORA midlerne.

Lovgrundlag og juridisk vurdering
Lovbekendtgørelse nr. 794 af 27. april 2021 om byfornyelse og udvikling af byer.

Bekendtgørelse nr. 1129 af 23. juni 2022 om fornyelse af bymidter.

Økonomi
Bevillingen fra staten på 923.409 kr. svarer til refusionen på 60%, hvorfor der skal afsættes et
bruttobudget på 1.539.000 kr. Dette medfører, at kommunen skal finansiere 616.000 kr. De 616.000
kr. tages fra centerbyernes BYFORA midler efter aftale. 

Der skal meddeles en anlægsbevilling på 1.539.000 kr. finansieret delvis af indtægter fra staten på
60% svarende til 923.000 kr. og en kommunal bevilling på 616.000 kr. finansieret af BYFORA
midlerne.  

Der er en forventning om, at man vil modtage en tilsvarende bevilling for 2024, hvorfor forslaget kan
fremsendes til prioriteringen ved budgetlægningen for 2024 - 2027.

Effektvurdering
Det er administrationens vurdering, at gennemførelse af indsatser i bymidter, vil give
bymidterne et visuelt løft, og herigennem have en positiv effekt på handels- og turistlivet i
byerne.

Indstilling
Administrationen indstiller, at Økonomiudvalget indstiller til Byrådet:

• At der til projekter til fornyelse af bymidter i 2023 meddeles en anlægsbevilling på 1.539.000
kr. finansieret af refusion fra staten på 60% svarende til 923.000 kr. samt en tillægsbevilling
på 616.000 kr. finansieret af BYFORA midlerne (som samlet set udgør 1 MKR årligt).

• At administrationen bemyndiges til at tage stilling til, hvilke projekter der kan modtage støtte fra
puljen til fornyelse af bymidter efter en dialog med BYFORA styregruppen.

Bilag
Tildeling af statslig udgiftsramme til fornyelse af bymidter 2022

Beslutning
Økonomiudvalget anbefaler administrationens indstilling godkendt.

Fraværende:
Jakob Agerbo
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Afdeling 
Ekstern Udvikling  
Telefon 
3016 6888  
E-post 
bjarne.christensen@rksk.dk  
Dato 
22. juni 2023 
Sagsnummer  
22-021364  

N O T A T  
 

 
 
 

 
 
 

Centerbyernes samlede idekatalog til bymidteprojekter 
 

Formanden for styregruppen for de fem centerbyers byfora skriver: 

 

Kære alle 

Vi aftalte på det sidste møde, at vi hver især medio juni skulle melde ind med hvilket projekt, vi gerne ville 
arbejde videre med i egen by i forhold til tildeling af midler fra Byudviklingspuljen. Det skyldes et ønske 
om, at administrationen så kan forholde sig til, om de respektive projekter falder indenfor puljens 
rammer. Vi vil så tage punktet på dagsordenen i vores august møde. 

Venlig hilsen 

Hans Christian Vestergaard 

Formand 
Tlf.: 22756772 
Mail: hcv@hcvestergaard.dk 

 

 

 

Tarm 

Steen Rosby skriver: 

Der har i Tarm længe været arbejdet på at købe Storegade 40, med bagvedliggende garager og 
værksted, som er en meget lidt køn- læs grim -bygning midt i Storegade, og som har stået tom længe. 
Den skal så rives ned, så der kan åbnes op til Tarm Bybæk, så den bliver synlig fra Storegade. 

I Helhedsplanen side 100-101 står der: 

Til 
BYFORA Styregruppen 
Kopi 
Ann Holm Middelhede 
Fra  
Bjarne Christensen 
Emne 
Centerbyernes samlede idekatalog til bymidteprojekter 
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"Mødet mellem Storegade og Bybækken bliver Tarms nye rekreative hjerte og mødested. Storegade 40 
ryddes, så der åbnes op og dannes et nyt grønt og blåt byrum. Deltapladsen iscenesætter det foranderlige 
møde mellem land og vand og danner rammen om en fortælling om floddeltaet. 

Den vestlige del af Deltapladsen huser aktiviteter og grej til friluftsliv - som et startpunkt for ture videre 
ud i deltaet" 

På Deltapladsen/Deltaparken skal der være slæbested, kano - og cykeludlejning, fiskekant, stor 
trindelt terrasse med siddemulighed, café mm.  

Denne grønne oase vil forbinde Storegade med den bagved liggende Bibliotekspark og 
markedspladsen. 

 

Skjern 

Lars Foged skriver: 

Vores “projekt”, hvis vi skal spille et ind, vil være at højne indretning af den nye centrale plads ved 
Østergade/ Brugsen i Skjern. Tilføje extra trivselsskabende elementer evt. kunst/ by-æstetiske 
tiltag eller opholdsfaciliteter. Pladsen afventer en lokalplan over efteråret, og etableres umiddelbart 
derefter.  

Vigtigt for os at få afklaret, om et sådant tiltag falder i tråd med puljens formål.  Men som sagt afventer 
vi en lokalplan, så tingene bider sig selv i halen.  

 

Videbæk 

Peter Vennevold skriver: 

I Videbæk arbejder vi med et renoveringsprojekt for midtbyen. Der er tale om nedrivning af nogle 
bygninger, renovering/ombygning af andre bygninger. Der bliver plads til et nyt fusionshus med 
bibliotek, cafe og mødelokaler. Huset omkranses af et åbent areal med mulighed for udeliv. 
 
Der er taget udgang i Helhedsplan Videbæk om mere klarhed og øget tilgængelighed til de grønne 
forbindelser og områder samt at søge at optimere velvære og tryghed for borgerne i Videbæk gennem 
sammenlægning af sundhedsaktiviteter og etableringen af nye, velfungerende byrum. 
 
Området er tænkt sammen med et sundhedscenter med Fysioterapi, tandlæge og lægehus m.v. 
Tandlægen er allerede i området og de øvrige ting kan etableres i eksisterende bibliotek samt nyt 
lægehus. Det kan tilføres efterhånden som der er behov. 
 
Arbejdsgruppen "Bymidten" i Videbæk Borgerforening er gået sammen med Henning Larsen 
Architects for udarbejdelse af skitseforslag til et nyt Fusionshus og Sundhedscenter i Videbæk midtby. 
Gruppen har kontakt til nuværende erhverv og boligejere i området, så der arbejdes i fællesskab med 
disse. 
 

Ringkøbing 

Hans Christian Vestergaard skriver: 

I Ringkøbing har vi besluttet os for etablering af en Torvehal på havnen. Dette projekt indgår i vores 
Helhedsplan på side 28-29.  
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Projektet er beskrevet i Helhedsplanen: ”Havnefronten foreslås styrket som et samlet byrum fra 
Beddingen til Rådhuset med en omdannet havneplads afgrænset af en ny bygning ved Bryggen. 
Byrummet trækkes med op i Vester Strandgade og Grønnegade for at styrke mødet mellem bymidten og 
havn. En torvehal i stueetagen af den nye bygning ud til havnetorvet skal medvirke til at styrke miljøet 
omkring Fiskehuset, caféerne og de gamle fiskehytter. I torvehallen kan etableres små butikker med 
lokale produkter -fisk, køb og grøntsager.”  

Vi vil sætte et projekt i gang, der nærmere designer bygningen og formulerer indhold i bygningen på 
denne helt unikke plads i Ringkøbing.  
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6 STATUS TARM OG SKJERN
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TARM - Beretning til BYFORA møde den 14. august 2023

Helhedsplanen for Skjern, Tarm & det fælles visionære er nu vedtaget af byrådet, og vi arbejder på 
flere af de foreslåede projekter: 
Køb og fjernelse af Storegade 40, åbne op til Tarm Bybæk og etablere ”Deltapladsen”. Et projekt til 
4-5 mill. Vi er i gang med fondsansøgninger.
Sammen med RKSK at etablere en skulptur- og kunstpark ved Tarm Bybæk i Bibliotekshaven.
Opgradere stien på diget langs Tarm Bybæk til Grødepladsen.
Lave trampesti fra Pumpestation Sydvest til Lønborg.
Afslutte projektet med at gøre Storegade grøn med etablering af grønne midterrabatter. Der er 
tidligere lavet 32 grønne bede og 30 cortén plantekasser i gaden.
Sammen med Skjern afholder vi Spiritz Festivalen 29. og 30. september og planlægger en Skjern Å 
festival i 2024

Steen Rosby

Hermed lidt UPDATE fra Skjern forud for mødet den 14. august 2023.

1.      I 2023 har Skjern Udviklingsforum fået ny formand Bent Olsen og bestyrelsen har m.h.p Byfora 
konstitueret sig således, at Lars Foged stadig varetager kontakterne til Byfora i fuldt samarbejde med den 
nye formand og Skjern Udviklingsforums bestyrelse. Undertegnede varetager endvidere Skjerns interesser 
på sundhedsområdet i samarbejde med bestyrelsen.  In casu arbejdes på at understøtte regionens tiltag i 
Regionsklinikken i Skjern efter ”nedsmeltningen”. En opgave for lokalsamfundet at støtte op om. Vi prøver. 
😊😊😊😊

2.      Helhedsplan for Skjern, Tarm og det fælles visionære blev fremlagt på et velbesøgt borgermøde den 
25. april og mødet var nærmest at betragte som en stor fætterkusine fest, hvor enkeltpersoner og allerede 
eksisterende arbejdsgrupper i Skjern og Tarm og fælles ditto var samlet og bekræftede, at vejen nu for lagt 
for videre udvikling. Der er vældig gang i en masse projekter omtalt i helhedsplanen og flere kommer til 
under SUF’s og TUF’s paraplyer

3.      Vi har i Skjern p.t. 14 arbejdsgrupper under Udviklingsforum + talrige vedligeholdelsesbander.

4.      Skjern Å Bad blev indviet den 16. juni efter 4-5 års solidt forarbejde med planer og finansiering. 
Stedet straks blevet en sællert for unge og gamle og ved indvielsen var 350 personer mødt op. Sikkerhed og 
beskyttelse mod hærværk fylder og synes ind til videre at være løst. Videoovervågning etableres. SSP og 
andre gode kræfter inde over 

5.      Et ambitiøst og meget gennemarbejdet projekt med at renovere Skjerns jernbanetunnel for omkring 
4,5 millioner kroner fra statslige puljemidler blev desværre fravalgt centralt, rent politisk, trods en 
kommunal topprioritering. Vi giver ikke op og arbejder p.t. på en statslig kulturpulje i stedet og tilfører 
tunnelen kunstneriske kvaliteter indenfor temaet i SKJERN, nemlig ”lys og belysning”. 

6.      Den nye Statslige PULJE til byfornyelse i centerbyer med over 4000 indbyggere er drøftet i 
bestyrelsen, og indstillingen er p.t. at man fra Skjerns side lægger sig i baghjul. Finder at midlerne fra 
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200.000 kroners puljen er gode at have som rygstød til mange mindre projekter, og som grundlag for 
fondsansøgninger til større projekter. Den strategi har vist sig rigtig god de sidste 4 år.

7.      Skjern har knapt 600.000, - stående på 200.000, kroners puljen og har i indeværende år 2023 
investeret i følgende projekter

       Partnerskab Turisme Destination for 2023/24
Reparation af Arnoldi Tagene
Trykning af brochure Den Grønne Korridor
Skjern Å Bad
Julebelysning

       I alt ca. 98.000 kr.

       På ventelisten står udgifter til ændret afløb fra Vandhaverne og uspecificerede beløb til 
realisering af Helhedsplanen, herunder evt. installationer i Skjern Ådalen ved Damsø 

8.      Og så alt det jeg har glemt! 😊😊😊😊

Venlig hilsen 

Lars Foged

Se særskilt dokument fra Ringkøbing Udviklingsforum

Se særskilt dokument fra Hvide Sande Udviklingsforum
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6 STATUS FOR RUF - FØRSTE HALVÅR
2023
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Første halvår 2023 

 
Vi vil gerne benytte lejligheden til at takke borgere, foreninger, virksomheder, sponsorer, Ringkøbing-Skjern 
Kommune og mange andre gode samarbejdspartnere for støtte og opbakning. Her vil vi fortælle om 
aktiviteterne i første halvår af 2023. 
 
Samarbejde med Ringkøbing-Skjern Byråd 
Vi har et rigtig godt samarbejde med kommunen på en lang række områder. Vi møder god forståelse, 
hjælpsomhed og stor opbakning til vores arbejde. Det vil vi gerne takke såvel byråd som kommunens 
administration for. Vi har holdt møde med de byrådspolitikere, der er valgt i Ringkøbing og omegn. Det gav 
god og gensidig information og inspiration.  
 
Idéprisen – vind 10.000 kr. 

 
Helhedsplan for Fjordstien 

 

 
 

Ringkøbing Station 
Så er godkendelsen fra Slots- og Kulturstyrelsen endelig kommet. Det er et stort skridt på vejen. Vi er nu i 
gang med at indhente de sidste godkendelser samt økonomisk overslag på hele ombygningen. Vi regner 
med, at ombygningen kan gå i gang til efteråret.  
Vi har søgt Nordeafonden om 1 mill. kr. til ombygningen, så der i alt er indsamlet 4,6 mill kr. 
Huset Venture, Ungdomsskolen, G-faktor, Fjordhusene og Medborgerhuset har alle indvilget i at hjælpe med 
projektet, herunder etablering af Caféen.  
Transportministeriet har givet DSB en bevilling på 3 – 20 mill. kr. til Ringkøbing Station. Vi håber disse penge 
kan bruges til dele af ombygningen samt udenomsområderne omkring stationen. Det sidste er ikke noget, vi 
pt har med i planerne, så det vil være en fantastisk forbedring af projektet.  

Frivilligforum 
Frivilligforum er nedlagt, da der desværre ikke var så god opbakning til ideen. Derfor var dagsordnerne til 
møderne noget tynde. 
I stedet deltager vi nu i dialogmøder med FrivilligVest, hvor vi kan indgå i drøftelserne omkring aktiviteter for 
frivillige i kommunen samt hjælpen til foreningerne.   
 
 

Idéprisen 2023 blev uddelt på generalforsamlingen d. 9. marts 2023. Det blev Per 
Søby Nielsen, der fik prisen og vandt de 10.000 kr. Det gjorde han med et forslag 
om forlængelse af Fjordstien ud til Fiskehusene. Læs mere om Fjordstiprojektet 
nedenfor. Der kom 30 forskellige forslag. Du kan se alle forslag på vores  
hjemmeside. 
 
 

Så er arbejdet med Fjordstien gået i gang. Der er nedsat fire 
arbejdsgrupper, der arbejder med hver sin del af Fjordstien. Gruppe 
1 – fra Havnen til Meldskiftet. Gruppe 2 – fra Meldskiftet til Vingevej. 
Gruppe 3 – fra Vingevej til slutning af den nuværende Fjordsti. 
Gruppe 4 – forlængelsen af Fjordstien ud til Fiskehusene. 
Derudover er der en styregruppe, der koordinerer arbejdet og 
drøfter de fælles indsatser for hele Fjordstien herunder skiltning, 
information m.v.  
 
Forslagene fra de fire arbejdsgrupper er afleveret, og de indgår nu i 
arbejdet med at udforme en Helhedsplan for Fjordstien. Når den 
foreligger, skal den myndighedsbehandles. Der vil bl.a. være nogle 
forslag, der skal behandles af Kystdirektoratet. Dernæst skal vi have 
fundet frem til finansiering af de dele af planen, der kræver 
yderligere økonomi.  Du kan læse mere om projektet på 
hjemmesiden.   
 

Side 70Side 84



Byfora-samarbejdet mellem de fem centerbyer og Landdistriktsrådet 
Ringkøbing-Skjern Kommune har fået bevilget 923.000 kr. fra staten til byfornyelse og udvikling af 
bymidterne i Ringkøbing, Skjern, Tarm og Videbæk byer. Forudsætningen for bevillingen er, at byerne selv 
bidrager med yderligere 616.000 kr. Disse penge kan finansieres af det årlige tilskud, vi modtager fra 
kommunen. Det forventes, at bevillingen vil blive gentaget de kommende tre år, således at hver by kan 
disponere over godt 1,5 mill. kr.  
I Ringkøbing har vi besluttet, at vi gerne vil bruge pengene til opførelse af en Torvehal/Havnens hus, som 
indgår i Helhedsplan 2050 for Ringkøbing. 
Økonomiudvalget har netop drøftet sagen og besluttet, at Byfora indstiller de projekter, man ønsker 
godkendt.    
 
Det Blå Trail – fra Ringkøbing fjord til Stadil fjord ad Vonåen 
Der arbejdes med planlægning af ny sti fra den nye Pumpestation ved Festpladsen via diget ved Naturkraft, 
under Ringvejsbroen og frem til Rørdrumvej. Det vil blive en rigtig fin vandresti tæt på Vonåen frem til den 
nye udsigtsplatform.  
Vedr. udsigtsplatformen så afventer vi stadig klagesagen, som endnu ikke er afgjort.  
 
Design og skiltning 
En arbejdsgruppe er i gang med at se på design og skiltning af stier m.v. i og omkring Ringkøbing. Vi vil 
gerne finde en fælles linje og en bedre information om stier, anlæg og meget mere i Ringkøbing.  
 
Film om Ringkøbing 
Vi er i samarbejde med MS Danmark i gang med at lave en kortfilm (4 minutter), der viser de mange 
muligheder, Ringkøbing byder på både til os fastboende, tilflytterne og turisterne. Filmen vil også kunne 
anvendes af sponsorerne i deres markedsføring.  
 
Velkomstambassadørgruppen 
Der er fortsat 10 velkomstambassadører i Ringkøbing. De har i det sidste halve år budt velkommen til 67 nye 
tilflyttere til Ringkøbing. Tak til velkomstambassadørerne for denne gode indsats. 
  
Ringkøbing Havn 

 

 
    
Tilskud fra Ringkøbing Udviklingsforum 
RUF får årligt 200.000 kr. stillet til rådighed af kommunen til udvikling af vores by. Vi modtager gerne 
ansøgninger fra projektgrupper og øvrige, der måtte have spændende projekter, der kan medvirke til at 
udvikle Ringkøbing by.   
 
Generalforsamling 
Generalforsamlingen med fællesspisning blev afholdt d. 9. marts i ROFI. Der var rigtig god tilslutning fra 
mange medlemmer. På generalforsamlingen uddelte vi Idéprisen, og vi drøftede Fjordstiprojektet, som 
begge er omtalt ovenfor. Generalforsamlingen valgte den nye bestyrelse, som består af Hans Chr. 
Vestergaard (formand), Per Andersen (næstformand), Lena Ploug (kasserer), Jeanette V. Larsen (sekretær) 
og Karsten Rasmussen. Nyvalgt til bestyrelsen er Lars Frank, købstadschef Kristina Skøtt Pedersen og Isa 
Nielsen. Suppleanter er Kirsten Leth (kommunikationsansvarlig) og Søren Hebro. Nyvalgt er Malina 
Christensen. Isa og Malina er vores unge repræsentanter i bestyrelsen. De går begge i 9. kl. på Ringkøbing 
Skole. Allan Stampe er fortsat revisor og Kaj Damgaard er nyvalgt som revisorsuppleant. 
 
Henvendelse til Ringkøbing Udviklingsforum kan rettes til foreningens formand på 2275 6772 eller pr. mail til 
mail@udviklingsforum.dk.   
 
Ringkøbing d. 29. juni 2023  

I sidste halvårsinformation nævnte vi, at vi var til møde 
med kommunen om, hvordan havneområdet kan gøres 
mere attraktivt. Der har ikke været afholdt møde siden da, 
men vi håber, at der snart kommer gang i dette arbejde. 
Der er rigtig mange spændende muligheder for udvikling af 
havneområdet.  
 
Vores forslag om en ny Torvehal/Havnens hus på havnen 
vil vi som nævnt ovenfor tage fat på. Sig til, hvis du har lyst 
til at indgå i dette arbejde.   
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6 HVIDE SANDE - OPDATERING AUGUST
2023
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Hej Alle.

Hermed en lille opdatering om, hvad der rør sig i Hvide sande.

Udvalget omkring center by midlerne har besluttet at afgørelse om bevilling fremover ligger 
hos Klittens Borgerforening, med hjælp fra vores nye ”Hvide Sande Samarbejds- og 
Udviklingsforum” – I dette forum er der repræsentanter fra foreningslivet, Hvide Sande By, 
Hvide Sande Havn, Fiskeriets Hus, vores tre lokale politiker, Turistforeningen, vandsport og 
selvfølgelig Borgerforeningen 

Hermed en lille opdatering om, hvad der rør sig i Klittens Borgerforening.

Bæredygtighedsfestival – festival afvikles i uge 41 – torsdag, fredag, lørdag og søndag. Event arrangeret ud 
fra de 17 verdens mål, med en projektleder på. Vi har fået kr 860.000,- fra Brexit midler.

 Hele byens forretnings og foreningsliv liv er inviteret til, at deltage på deres præmisser og ressourcer. De 
fleste er med på ideen.

Søren Brynjolf – træskulptør fra Odense – skal sammen med lokale kunstnere lave træskulpturer der 
relaterer til de 17 verdensmål. De skal så efterfølgende placeres rundt om i byen i gå afstand.

Dette er kort fortalt, vi er ved at have en hjemmeside klar – den får i oplyst senere, hvis det har interesse. 

”Ung i Hvide Sande” er et projekt, hvor vi skal skabe et unikt samarbejde mellem unge, uddannelse og 
Hvide Sande. Et samarbejde med Ringkøbing Gymnasie om, at skabe en surf linje. Skolegang i Ringkøbing og 
bosætning i Hvide Sande, dermed håber vi, at få glæde af deres arbejdskraft, da det er en stor mangelvare i 
byen. Altså lave et trygt miljø omkring de unge i byen – både for de lærlinge der er på arbejdspladserne og 
de der søger gymnasiet og handelsskolerne.

Kulturprojektet ”Hvide Sande Sange” er også godt i gang. Det er Silje Holtan og Kenneth Lauridsen – to 
musiker – der er gået i gang med at sætte musik og tekst til Klittens kulturhistorie, en anderledes måde at 
fortælle og bevare lokalhistorie på. Teksterne er blevet til på den måde at Silje og Kenneth har besøgt folk i 
Hvide Sande hjemme privat og har på den måde fået historierne ind under huden.

Der er afholdt stuekoncerter hjemme hos folk privat – en fantastisk og intim måde at lytte til deres musik 
og tekster på. De er efterfølgende begyndt, at arrangere koraftener, hvor folk kan melde sig til og lære at 
synge sangene.

Disse to spændende og nytænkende projekter har vi besluttet at støtte økonomisk.

Det første møde omkring helhedsplanen for Hvide Sande, har også fundet sted – det har vi store 
forventninger til. Et nyt møde finder sted i slutningen af september, hvor det er planen at invitere lokale 
borgere med.

Vores ømme punkt i Hvide Sande - nemlig Troldbjerg, vores grønne klit midt i byen – håber vi også snart vi 
kan få renoveret – er med i helheds/lokal planen. Lige nu er der blevet ryddet op og repareret nødtørftig.
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I øvrigt samarbejder vi med foreningslivet og HKT (Turistforeningen) og støtter økonomisk en del 
arrangementer hen over sommeren og efteråret: F.eks. Grundlovsgudstjeneste i Auktionshallen, Æ Haw 
Fest, Fiskeauktioner for publikum (8 søndage), Maritim Festival, Masterclass, Late Summer Festival og nu 
også Bæredygtighedsfestival.
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